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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda a tots. Començam la sessió d'avui i, en primer
lloc, demanaria si es produeixen substitucions.

2) Proposició no de llei RGE núm. 5609/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a impuls a la
donació de llet materna.

Començarem el debat de la Proposició no de llei RGE núm.
5609/23, presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa
a l’impuls de la donació de llet materna.

Per a la seva defensa, pel Grup Parlamentari Socialista té la
paraula la Sra. Fernández, per un temps de cinc minuts.
Endavant.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta i gràcies a la comissió per acceptar
el canvi de l'ordre de les PNL per poder defensar-la. 

El Banc de Llet Materna de la Fundació Banc de Sang i
Teixits de les Illes Balears va ser creat l'any 2001 i es va
convertir en el primer banc de la seva mena a tot l'Estat. Aquest
banc serveix per emmagatzemar les donacions de llet materna
les quals, després de ser processades a la Fundació, serveixin
com a element essencial per a nadons nounats de menys de
quilo i mig que no poden rebre lactància de la seva pròpia
mare. La donació de llet materna és essencial perquè
proporciona als nadons prematurs i malalts una font de nutrició
òptima, reforça el seu sistema immunològic, redueix el risc de
malalties i afavoreix el seu desenvolupament cerebral, a més
d'ajudar les mares que poden tenir dificultats per produir llet.

També s'utilitza després de cirurgies de l'aparell digestiu, ja
que aquesta llet és més fàcil de digerir i facilita la recuperació
intestinal. El seu consum disminueix les infeccions
generalitzades greus i combat les necrosis intestinals, la causa
principal de defunció entre els nounats. 

El procés de donació implica que la donant s'extreu la llet
excedent de la seva pròpia lactància i l’emmagatzema al seu
propi congelador domèstic. El personal del Banc de Llet
Materna recull posteriorment al domicili els recipients amb la
llet donada, on passarà a ser tractada per a la seva
pasteurització i la seva valoració nutricional, mitjançant la
determinació de la seva concentració de proteïna. Superades
aquestes passes, la llet es posarà a disposició dels centres
hospitalaris.

La demanda d’aquest producte no ha deixat en els darrers
anys a les Illes Balears, tal i com es desprèn de la mateixa
memòria d'activitat de la institució. A l'any 2022 es va
enregistrar en el Banc de Llet un total de 63 donant, a partir
d'aquestes donants s'han obtingut un total de 386 litres de llet,
dels quals s'han distribuït als hospitals un total de 333 litres de
llet, que s’han administrat a 106 nounats. Fonamentalment
pacients d'extrem baix pes, inferior a quilo i mig, que no podien
rebre llet de la seva pròpia mare. Esdevé palès, llavors, que el
nombre de donants que han de ser processats ha de créixer, ja
que la demanda hospitalària de serveis existeix i té un potencial

de creixement molt important. La fundació ha de disposar dels
mitjans humans i materials necessaris per processar donacions
a les illes d'Eivissa, Menorca i Formentera.

Per tot el que s'ha exposat, el Grup Parlamentari Socialista
proposa el següent acord: “El Parlament de les Illes Balears
insta el Govern balear a impulsar l'activitat de la Fundació i del
seu Banc de Llet Materna. 

El Parlament insta el Govern balear a impulsar les línies de
treball, destinades a l'expansió del servei de donació de llet
materna i a dur a terme l'expansió a totes les illes del servei de
donació de llet materna.”

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Fernández. En torn de fixació, per part del
Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula la Sra.
Carrió. Quan vostè vulgui.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, des de MÉS per Mallorca
volem agrair i manifestar el nostre suport a la PNL presentada
pel Partit Socialista. Hi ha poques coses que afegir, la donació
de llet materna és un acte d’amor i de solidaritat grandiós per
part de les mares que sí que poden alletar els seus nadons, i és
una necessitat clara, i, efectivament, va en augment, vinculada
també a les taxes d'augment de parts prematurs. 

Per tant, donar-vos suport i dir que, efectivament, en un
moment determinat, si mai, esper que no, però pogués fer-ho,
ho faria, igual que la donació de sang, crec que és de vital
importància que els nadons puguin obtenir aquesta llet.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la Sra. Gómez per un temps de cinc minuts. Quan
vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, gràcies. Sí, donarem suport a la proposta en la seva
integritat i agrair que s'hagi presentat. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Per part del Grup Popular, té la paraula el Sr. Nadal. Quan
vostè vulgui.

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. La importància del paper que juga
el Banc de Llet Materna és innegable, es tracta d'un organisme
que, tot i no fer campanyes com les del Banc de Sang, reben un
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nombre important de donacions al llarg de l'any. El seu
funcionament es basa en l'acció directa, en el boca a boca, es
contacta directament amb les mares que es troben als hospitals,
sobretot amb les que han tengut nounats, que són les més
conscienciades amb la causa, també realitzen programes de
difusió mitjançant les xarxes socials i en els casos de més
extrema necessitat es pot arribar a fer una crida a través dels
mitjans de comunicació.

Així, doncs, a les mares que decideixen donar se’ls
afavoreix el màxim possible, no tenen un compromís de donar
un volum mínim de llet i poden donar llet durant tot el temps
que creuen oportú, no estan compromeses a donar un cert
període de temps determinat. Per tant, les mares que ofereixen
la llet que els sobra, la qual acompleix un paper vital, ja que és
utilitzada per salvar vides de nadons que tenen baixes pes,
menys d'1,5 quilograms, o aquells nadons que es troben per
sota de 32 setmanes de gestació amb risc de patologia digestiva
o intestinal, dèficit immunitari o salut precària, sempre i quan
la seva pròpia mare no els pugui alletar. Aquesta llet ajuda els
nadons a reforçar el seu sistema immunitari, disminueix les 
infeccions generalitzades greus i evita també la possible mort
del seu intestí. 

Referent a les xifres, com bé s'ha comentat, durant l'any
2022 s'han distribuït un total de 333,5 litres de llet que s'han
administrat a 106 nounats, fonamentalment pacients d’extrem
baix pes que no poden rebre de la seva pròpia mare. Tot això
suposa, respecte de l'any immediatament anterior, un descens
del 4,5%, però se segueix amb la tendència dels últims de
superar els 300 litres distribuïts i els 100 receptors.

Cal remarcar que a Eivissa es treballa mitjançant un
programa de forma exhaustiva en aquest àmbit, així com també
a Menorca es desenvolupa i a Mallorca funciona ja
perfectament, com bé avalen les xifres. 

Comprenem i compartim la proposta presentada, creiem que
és de rellevància promoure la consciència sobre la importància
de la lactància materna i l'ajuda real que proporciona la donació
a les mares que tenen dificultat per produir la llet necessària per
als seus nadons, així com també que es puguin sentir suportades
i acompanyades.

Per tot això, el nostre vot serà favorable.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Nadal. Sra. Fernández, quan vostè vulgui.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Primer de tot, moltes gràcies a tots els grups pel seu suport.
Només volia tancar i donar les gràcies a les comares de totes
les àrees de salut, que són les que han fet aquesta feina perquè,
encara que el Banc de Sang és una cosa relativament nova i no
tan popular, el banc de llet, vull dir, com el Banc de Sang, que
amb el boca a boca hagi arribat a moltes mares i s'hagi pogut
fer, desenvolupar la feina que s'ha fet fins ara.

Avui és una passa més que fem en ampliar aquest servei a
les illes d'Eivissa, Formentera i Menorca. En un futur hem de
seguir i pensar en ampliar aquest servei de donació de llet
materna perquè no només arribi als infants nounats o que tenen
problemes de malaltia, sinó perquè es posi també al servei
d’aquelles mares que tenen problemes per alletar els seus fills,
ja sigui per malaltia o perquè les han d'operar o perquè tenen un
problema de salut després del part i per qualsevol cosa no
arriba la pujada de la llet, que puguin disposar també d'aquest
servei, segons tengui més disposició. 

Gràcies, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Per continuar la sessió, durem a debat la Proposició no de
llei RGE núm. 5609..., oi!, perdonau, oh!, vaig bé, idò. Passam
a votació.

Vots a favor d'aquesta proposta? Volia fer molta via.

Unanimitat. 

En conseqüència, queda aprovada la Proposició no de llei
RGE núm. 5609/23, presentada pel Grup Parlamentari
Socialista, relativa a l’impuls a la donació de la llet materna.
Perdonau.

1) Proposició no de llei RGE núm. 5496/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a solucions al
dèficit d’especialistes en tot el Sistema Nacional de Salut.

Continuam amb l'ordre del dia, passarem a debatre la
Proposició no de llei RGE núm. 5496/23, relativa a solucions
al dèficit d'especialistes en tot el Sistema Nacional de Salut.

Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari
Popular, té la paraula la Sra. Borrás. Quan vostè vulgui.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta, bona tarda, diputades i diputats. Avui
debatem una PNL, una proposició no de llei, que n’han sentit
parlar molt i segurament vostès o qualcú de la seva família
també ho ha patit. Fa uns dies ja debatérem sobre aquesta
qüestió i és la falta d'especialistes, la mancança d'especialistes
que tenim de professionals sanitaris, d'especialistes
extrahospitalaris, metges especialistes en medicina familiar i
comunitària i pediatres i de metges especialistes hospitalaris: de
digestius, d'anestesistes, d'oncòlegs, de traumatòlegs.

Diumenge passat llegíem als diaris les 10.000 persones que
esperen molts de mesos per a una valoració d’una discapacitat,
tenim unes llistes d'espera sanitàries de més de 93.000 persones
que esperen per a una intervenció quirúrgica o també esperen
per a una consulta, i no parlarem ja de segones visites o d'una
radiografia o d’una altra prova, com pot ser, per exemple, una
prova de son. 

Tenim la paradoxa a Espanya que des d'abans del 1995 els
metges graduats espanyols, per exercir a la medicina pública,
necessiten un títol d'especialista, un títol, el MIR, que han sentit
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vostès parlar moltes vegades, però des de fa uns anys vénen
metges extracomunitaris i se'ls deixa exercir sense tenir
l'especialitat homologada. En aquestes illes en tenim prop de
200.

La nostra comunitat autònoma és la comunitat autònoma
que menys metges residents ha demanat per 100.000 habitants,
i ho posarem el més aviat possible en marxa perquè s’acreditin
noves especialitats i s’acreditin més professionals. No hem fet
les polítiques adequades de recursos humans fins ara, no tenim
un registre de professionals, per tant, com que no hem alimentat
aquest registre de professionals i no hem tramès les dades al
ministeri com tocava, no hem pogut fer una bona política de
recursos humans. 

Per una altra part, tendrem ara, aviat, una allau de
jubilacions de metges que es jubilaran perquè va ser una època,
l’època del baby boom, que hi va haver molts de metges que es
graduaren. L’any passat, la Sra. Armengol, al discurs de l'estat
de l'autonomia, deia que estava contenta perquè vendrien 16
metges, però és que el mateix any se’n jubilaven 26. Tot això
ens ha dut unes conseqüències, som la comunitat autònoma que
menys vacuna, que anam més malament en prevenció de
càncer; tot i que totes les comunitats autònomes han patit la
COVID i hem patit la mateixa pandèmia, però nosaltres no hem
sabut fer bones polítiques perquè ens faltaven metges i ens
faltaven especialistes. 

També podríem investigar més i millor, tot i que els nostres
especialistes són bons investigadors, els metges de medicina
familiar i comunitària són molt bons investigadors, però
podrien investigar més i millor, podríem fer més atenció
comunitària i no en fem.

I, què hem de fer per posar remei? Doncs, hem d’instar el
ministeri que faci les convocatòries que facin falta i que
augmenti més oferta de places, perquè no pot ser que cada any
hi hagi una diferència entre les places convocades i les
persones que s'hi presenten al voltant de 4.000; ja tenim
persones ben preparades i no pot ser que en quedin 4.000 sense
poder optar a una plaça d'especialista.

Celebram que s'hagin augmentat ara, enguany, 9 places a la
facultat de medicina, però aquestes 9 places seran especialistes
a l'any 2033 o 2034 i no podem esperar tant, hem d’augmentar
les places d'especialista el més aviat possible. Hem de vetllar
i hem de revisar i flexibilitzar els criteris d'acreditació de les
unitats docents; hem de crear un registre de professionals, i tot
això des del ministeri s'ha de posar en marxa; s'han de fer
polítiques de jubilació activa per a tots, no només per a un
parell; s'han de fer plans i polítiques per a metges sèniors els
quals, a partir dels 60 anys, puguin dedicar-se més a formació
i a investigació i potser tenir altres tasques que no només
assistencials. Quan pensam en un metge sempre pensam en un
metge que té davant un malalt, no pensam mai que té tres potes,
des de la Llei del 1986, que és la Llei general de sanitat, el
metge està clar que ha de tenir tres potes: l’'assistència, la
investigació i la formació, i tots els serveis de salut han d'estar
disposats a això. Hem de fomentar les polítiques de conciliació
familiar i hem d'accelerar l’homologació de títols del Ministeri
d'Educació. Moltes gràcies.

(La Sra. Vicepresidenta substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. S'ha presentat, per part del Grup
Parlamentari VOX, l'esmena RGE núm. 7629/23 i per a la seva
defensa, té la paraula la Sra. Verdú, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, Sra. Vicepresidenta. És un principi rector de la
nostra política social i econòmica el dret a la protecció de la
salut, conforme amb l'article 43, i a tal fi hem d’adoptar
mesures i prestacions dels serveis necessaris per garantir el dret
dels nostres ciutadans.

 També és necessari analitzar el dèficit de professionals
sanitaris per respondre a la forma oportuna i garantir a tots una
sanitat de qualitat i per a allò hem d'adoptar totes les mesures
que considerem per captar i fidelitzar els nostres professionals
sanitaris amb el fi de garantir el servei sanitari.

El ritme de jubilats és major que el d'especialistes que
surten acreditats. Les condicions de feina als ambulatoris fan
que els nostres professionals se’n vagin moltes vegades a altres
països a fer feina i sabem que hi ha una càrrega de feina prou
clara i que la falta d'equitat en la seva remuneració no és la que
correspon.

Les nostres illes pateixen un gran problema i els nostres
ciutadans no reben l'assistència sanitària, ni a primària ni
d'especialistes, perquè falten professionals i, per això, hem
d'instar la declaració de zones de difícil cobertura i l'adopció de
mesures que donin complements d'insularitat que
corresponguin a l'elevat cost de vida de les nostres illes. 

El nostre vot serà favorable, prioritàriament i urgent perquè
els nostres ciutadans tenguin una cobertura sanitària en les
millors condicions. 

I nosaltres també hem presentat una esmena per afegir un
nou punt, que seria el punt 11, que diria que: “Se establece un
complemento de insularidad que compense las diferencias de
coste en las diversas islas, reactivando la carrera profesional,
declarando zonas y especialidades de difícil cobertura,
especialmente en Menorca, Eivissa y Formentera, vinculadas
a mejoras de las condiciones laborales y levantando todas las
trabas existentes, y que se revise el plus de insularidad con el
fin de adaptarlo al coste real de la vida en Baleares”.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Per part del Grup Parlamentari
Socialista, s'ha presentat l'esmena RGE núm. 7631/23 i, per a
la seva defensa, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de
cinc minuts.
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LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Moltes gràcies, vicepresidenta. El Grup Parlamentari
Socialista manifesta el seu total acord amb la defensa de la
sanitat pública, com no pot ser d'una altra manera, i amb el
repte d'aconseguir el nombre d’especialistes suficients per
donar resposta a les necessitats actuals de salut de la població. 

Vull recordar també que el nombre d'alumnes que surten de
les facultats de medicina és menor que el nombre de places
MIR convocades des de fa anys; que el febrer del 2023 es varen
oferir 11.171 places de formació sanitària especialitzada, la
major convocatòria de tota la història, i que en els darrers cinc
anys, mentre hi ha hagut govern socialista, a sanitat s'han
augmentat els MIR, només metges, en aquest cas, un 25%.

 Respecte de l'especialitat de medicina familiar i
comunitària a les Illes Balears, s'han incorporat tots els
residents que havien tret la plaça aquí, a les Illes Balears, no ha
estat així a cap altra comunitat autònoma, han deixat
d’incorporar-se 202 metges residents. Les comunitats on tenen
més places buides són Galícia i Castella i Lleó. I jo pens que
això pot tenir a veure també amb tots els projectes que s'han
posat en marxa a Atenció Primària en aquesta comunitat
autònoma per atreure, fidelitzar i retribuir molt millors els
metges. 

Inacció del Govern? Em sembla totalment injust i fals
l'exposició, el contingut de la iniciativa. Per què? Perquè el 21
de març del 2023, hi va haver un acord de la Comissió de
Recursos Humans del Sistema Nacional de Salut pel qual es
determinen les places de difícil cobertura a Atenció Primària i
els incentius econòmics i no-econòmics per a l'atracció i
retenció en aquests llocs. Balears hi va fer aportacions, com
altres comunitats autònomes.

Segons les dades publicades per l’OCDE, Espanya és el
quart país de la Unió Europea amb major nombre de metges
per mil habitants, 4,6, la mitjana és de 4. En canvi, el nombre
d'infermeres se situa molt per sota de la mitjana, tot i la
dificultat d'equiparar categories. Però es veu que tampoc això
al PP no li interessa.

 Una altra de les seves falsedats, Sra. Diputada, és que el
Consell Interterritorial es va reunir a Gran Canària el dia 1
d'octubre del 2021, en plena pandèmia, tots els consellers, per
tractar de manera monogràfica la situació de l'Atenció Primària. 
En aquella reunió a la qual, a més, vaig tenir l'honor de
participar, va sortir un decàleg i el compromís de redactar un
pla d'acció d'Atenció Primària abans de finalitzar l'any. El 15
de desembre del mateix any es va presentar el Pla d'acció
d'Atenció Primària i Comunitària. I el setembre del 2022, el
Govern d'Espanya destina 4,5 milions per a Balears, per al Pla
de Balears d'Atenció Primària. 

Mai el Partit Popular no ha fet una aposta semblant per
l'Atenció Primària, he estat vuit anys, com saben, al Consell
Interterritorial i l'aposta del govern socialista de l'Estat és molt
ferma en aquest sentit. En canvi, vostès, la setmana passada,
juntament amb VOX, a la Comissió d'Educació varen votar en
contra del punt següent: “El Parlament de les Illes Balears insta

el Govern de les Illes Balears a augmentar les places MIR que
s'ofereixen”.

No ho puc entendre, no sé si estam en moments diferents,
si és un PP diferent, que la setmana passada vota en contra i
avui presenta aquesta proposició no de llei. Benvingudes a la...
benvinguts a la coherència, però el tema de la setmana passada
és totalment inexplicable, varen votar en contra de la gratuïtat
de les matrícules.

I he de dir-los també que, bé, que el Govern d'Espanya ha
posat 400 milions d'euros per a aquests plans d'Atenció
Primària.

Després, un tema molt important és que els metges de
família i els pediatres es poden acollir a un projecte del
Ministeri de Seguretat Social, que va presentar el ministre
Escrivá, des de gener del 2023 els metges de família i pediatres
que es poden jubilar, als 65 anys, cobren el 75% de la pensió
i el cent per cent del sou si fan jornada completa, el 50% de la
pensió i el 50% del sou si fan mitja jornada.

Per tant, crec que un dels punts queda resolt en aquest
sentit, si és que feia referència a metges de família.

Crec que hi ha una sèrie d'errades que s'haurien de canviar
a la PNL, crec que no es pot instar només el ministeri, perquè
hi ha competències que són del Govern de les Illes Balears, per
tant, proposaria una esmena in vo..., més que una esmena in
voce, sí, és una rectificació, ahir vaig estar en contacte amb
vostè precisament perquè no entenia una sèrie de coses, que
seria: “El ministeri i el Govern de les Illes Balears...”, no
només el ministeri.

I després, en el punt número 4, hauríem  de canviar
“concurs de mèrits” per “concurs de trasllats”, crec que vostè
parlava de trasllats.

L'esmena que fem insta el Govern a fer oposicions anuals
dels metges de família, cada vegada queden manco...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Gómez, hauria d’anar acabant.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD: 

Sí. I després, si ens pot explicar què vol dir el punt 6, en
que demanden “alterno de tarde”, perquè no ho he aconseguit
entendre, si són mesures de conciliació, quin tipus de mesures.

Amb la resta de punts estam d'acord i hi votarem a favor.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. En torn de fixació de posicions, per
part del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula la
Sra. Carrió, per un temps de cinc minuts.
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LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, vicepresidenta. MÉS per Mallorca
comparteix la preocupació del Partit Popular i també la
manifestada ara pel Partit Socialista, i jo crec que és una
preocupació comuna, també la Sra. Verdú l’expressava, de la
situació que patim a Balears, a Espanya i Europa, no ens
n’oblidem, de la manca de metges, i crec que coincidim tots
que ha de ser una política prioritària per a aquest govern, per al
Govern estatal i per als parlamentaris estar-hi a sobre i fer-hi
feina en aquest sentit. I precisament perquè és una prioritat i és
una necessitat tan absoluta, se’ns ha de demanar un punt de
rigor, de seriositat i de coherència amb les coses que diem,
escrivim, plantejam i votam. 

Crec que aquí no hem de contribuir..., és a dir, jo no
contribuiré, i, a més, me molesta incisivament que en segons
quines posicions i segons quines polítiques, i específicament a
la de salut, ens trobem coses com que a l'exposició de motius
de la PNL que presenta el Partit Popular, fa un reconeixement
que a les comunitats autònomes on governa el Partit Popular
varen fer una crida i varen fer un document, que es va elevar al
Congrés dels Diputats, que em sembla una iniciativa estupenda,
no em mal interpreteu, i on es diu i s'acorda en aquest
document la convocatòria extraordinària de places MIR, i
llavors els dijous passat hi voteu en contra.

Això, em sap molt de greu, però crec que és una falta de
respecte, de rigor i de serietat que convendria que fessin una
reflexió, perquè si les polítiques que ens posam damunt la taula
no són coherents no serveixen absolutament per a res. I no
serveixen per a res, perquè hi ha propostes que, Sra. Borrás,
vostè deia que proposen aquí l’augment de places MIR, però o
jo no ho he vist o no he interpretat bé cap punt d'acord de la
PNL que ho posi -si de cas ja m'ho indicarà-; en qualsevol cas,
hi ha propostes aquí plantejades que, si no van lligades, com,
per exemple, la revisió dels criteris d'acreditació, que si no van
lligades a un augment de places MIR no serveixen per a res. 

Per tant, plantegem aquest tema seriosament, facem la
nostra activitat d'una manera coherent, rigorosa i de màxima
responsabilitat.

I jo estic d'acord amb les propostes que planteja i hi
votarem a favor.

També he de dir que n'hi ha que ja estan fetes, i ja va bé,
perquè sempre va bé recordar-les, ampliar-les i potenciar-les.
Però, insistesc, és que m'ha sabut greu, la veritat, us ho he de
dir des del cor, m'ha sabut molt de greu. 

Jo no sé si plantejareu..., bé, jo estic a favor de l'esmena del
PSOE, no sé si l'acceptareu o no, crec que forma part d'un
procés al·licient, i si acceptau l'esmena de VOX, jo demanaré
votació separada, no perquè no consideri que els metges
necessiten estar ben pagats, tot el contrari, és a dir, sí que ho
crec, i crec que els professionals, en general, han d'estar ben
pagats i a la nostra comunitat autònoma no hi estan, no hi estan
els metges i no estan altres tipus de professionals, i molt manco
hi estan els professionals que no són funcionaris, per tant, crec
que compartesc l'essència o la intenció de la vostra esmena,
Sra. Verdú, però crec que té unes implicacions, la veritat, que

superen o que fins i tot crearien greuges comparatius. El
complement d'insularitat ja existent, i jo no crec que el cost de
vida s'hagi de compensar amb el complement d'insularitat, jo
crec que, efectivament, hi ha d'haver una política activa i s'ha
de continuar apujant el Salari Mínim Interprofessional, perquè
els treballadors del nostre país no estan ben pagats, però llavors
hi ha d'haver unes polítiques directes, que facin de contenció i
de disminució del cost de vida de les Illes Balears, que no és un
cost normal, i que no el podem normalitzar, i que no podem
assumir que aquesta és la vida que viurem a casa nostra, és a
dir, jo crec que hem d'anar una miqueta més enllà.

Moltes gràcies, vicepresidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Moltes gràcies. Nosaltres donarem suport a aquesta
proposta del Partit Popular. Bé, és un problema molt complex
i ho és més a Menorca, a Eivissa i a Formentera. En tot cas, bé,
està aquest camí que caminarem, segurament no ho aclarirem
tot, però està clar que les propostes que es fan són positives. 

I respecte de les esmenes que s'han fet. Bé, acceptam, estam
d'acord, no sé si s'acceptarà o no, amb la del Partit Socialista.
En canvi, amb la de VOX, és clar, hi ha un afegitó que realment
és..., bé, pot ser un pou sense fons, perquè no s’ha explicat què
significa “levantando todas las trabas”. I a partir d'aquí, com
que em puc imaginar quin tipus de traves tenen dins el cap, per
part nostra, si s'accepta aquesta esmena, nosaltres no podem
votar a favor d'aquest punt que s’esmena, perquè tampoc no
s'explica de què van les traves i, si m’ho he d’imaginar, doncs
no puc..., segurament no hi estaré d'acord, atesa la distància de
posicionaments que tenim amb aquest partit.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Procedeix ara a la suspensió de
la sessió per un temps de deu minuts, per la qual cosa es
demana al grup proposant si vol una suspensió de la sessió o si
podem continuar.

Molt bé, té la paraula la Sra. Borrás, pel Grup Parlamentari
Popular, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, vicepresidenta. Bé, explicaré dues coses: acceptam
les apreciacions que ha fet el Partit Socialista, menys la que
“instam el Govern d’aquí, de les illes, de la comunitat
autònoma”, aquesta proposició no de llei és per instar el
Govern central.

I els vull explicar una cosa, darrerament, a la Sra. Carrió,
que deia: des de la coherència; miri, darrerament, el Partit
Socialista ens té acostumats que s’equivoquen i es varen
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equivocar dijous passat, quan varen presentar a la Comissió
d’Educació una PNL per augmentar les places de MIR. Les
places de MIR són competència estatal, qui posa..., surt a un
BOE, a un BOE, no surt a un BOIB...

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Per favor, no entrem en discussions.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

... -perdoni, perdoni, sí- la proposta, qui proposa les places és
la comunitat autònoma, però qui accepta i qui posa les places,
finalment, i per això surt al Butlletí Oficial de l’Estat, és
l’Estat, i es una convocatòria estatal. Li ho record perquè no hi
ha discussió, sinó sortiria a un BOIB, i surt a un Butlletí Oficial
de l’Estat. Això no té cap discussió.

És veritat que nosaltres duim l’oferta, però en aquesta
comunitat autònoma no s’ha dut tota l’oferta que es podia dur
durant aquests darrers anys, això ha de quedar prou clar.

I la coherència, jo en aquest partit la tenc, sense cap dubte
ni un. Per tant, a mi no m’ha de parlar el partit de MÉS de
coherència.

Per una altra banda, l’esmena que ens insta el Partit
Socialista no l’acceptam, perquè consideram cínic que un partit
que en vuit anys ha fet dues oposicions, dues, i a la primera
quasi va suspendre més del 50% de metges que s’hi
presentaren, ara ens digui que n’hem de fer una cada any, quan
ells mateixos saben que això és totalment impossible. Des que
es fa la convocatòria fins que es resol passen, en el cas dels
socialistes, passen de vegades tres anys, amb la qual cosa no
ens han de dir, no ens han d’instar que facem una oposició cada
any. 

L’esmena de VOX no l’acceptarem, perquè ja hem declarat
zones de difícil cobertura Menorca i Eivissa.

La insularitat digna sí que és qüestió del ministeri, però la
resta és una qüestió de l’autonomia.

I no acceptarem cap de les dues esmenes.

Ah, també li diré a la Sra. Gómez que avui parlam de
metges especialistes, no parlam de ràtio d’infermeres, si parlam
de ràtio d’infermeres aquesta comunitat autònoma,
darrerament, sí que els darrers vuit anys s’hi ha posat un poquet
en marxa, però no de metges. 

I jo vull insistir que no s’han convocat totes les places que
es podia, i també que una flor no fa estiu, perquè que ens parli
de l’any 2023, que es varen convocar 11.000 places, d’acord,
però és que enguany, de 12.000 persones que s’hi han
presentat, només n’han convocades 8.700, i el 2022, de 13.000
persones que s’hi presentaren, varen convocar només 8.500
places.

Per tant, crec que no podem dir mentides en aquesta
comissió.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. Entenc que no ha acceptat cap de les
esmenes que s’han presentat per escrit. Les esmenes in voce les
accepta? D’acord.

Idò, s’hauria de...

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Perdó, no són esmenes, són rectificacions del redactat.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, són esmenes in voce...

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Milloren la redacció, efectivament.

LA SRA. PRESIDENTA:

Són esmenes in voce perquè no tenim altra forma de canviar
la redacció. Idò allà on posa “concurs de trasllats”, hauria de
posar...

(Remor de veus)

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

I és “conciliació de vida familiar i professional”. 

LA SRA. PRESIDENTA:

D'acord. Idò, com que els punts no estan numerats, per
entendre’ns, al quart apartat, on posa “mitjançant concursos de
mèrits”, ha de posar “mitjançant concursos de trasllats”.

I el que seria el punt sisè, on posa “que es conjugui la
conciliació de la vida familiar i professional dels especialistes
amb incentius per cobrir el demandant altern de tarda”, hauria
de posar “demandat torn de tarda”. Tothom ho té clar?

Idò podem, com que no s’han acceptat les esmenes i també
s’havia dit que es votaria per separat l’esmena de VOX, podem
votar tota la PNL conjuntament? Molt bé. 

Idò, vots a favor?

Unanimitat.

Moltes gràcies. Amb això aixecam la sessió. Queda
aprovada per unanimitat.
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